



كلية الآداب

قسم: علم نفس

الإعاقة وتأثيرها علي الكفاءة الإنتاجية للوالدين في عينات متباينة

رسالة مقدمة لنيل درجة الماجستير في الآداب
(تخصص علم النفس)
إعداد
رشا جمعه سعد وهدان

إشراف

أ.د/ بكيناز حسن حسيب

أستاذ علم النفس المساعد

قسم علم النفس

أ.د/ نعمه عبد الكريم أحمد

أستاذ علم النفس الإكلينيكي

قسم علم النفس

ملخص الدراسة باللغة العربية

أهداف الدراسة : تهدف الدراسة الحالية إلى:

- ١- البحث في الإعاقات المتباينة وذلك لمعرفة أثر كل إعاقة علي الكفاءة الإنتاجية للوالدين.
- ٢- معرفة العلاقة بين نوع الإعاقة والكفاءة الإنتاجية للوالدين.
- ٣- التعرف على مدى الاختلاف في الكفاءة الإنتاجية للوالدين بناءً على إختلاف الإعاقة (تخلف عقلي - توحد - إعاقة بدنية).

أهمية الدراسة:

- ١- إلقاء الضوء علي أثر الإعاقات المتباينة علي الكفاءة الإنتاجية للوالدين، باعتبارها دراسة حديثة نسبياً في علم النفس. بالإضافة إلي إختلاف الكفاءة الإنتاجية لكل من الوالدين بإختلاف نوع الإعاقة.

فروض الدراسة :

- توجد فروق بين الوالدين أصحاب الأطفال ذوى الإعاقات المتباينة في الكفاءة الإنتاجية .
- توجد فروق بين أمهات وآباء أطفال التخلف العقلي والتوحد في الكفاءة الإنتاجية .
- توجد فروق بين آباء وأمهات الأطفال المعاقين بدنياً في الكفاءة الإنتاجية .
- توجد فروق بين والدي أطفال التوحد ووالدي أطفال التخلف العقلي في الكفاءة الإنتاجية .
- توجد فروق بين والدي أطفال التوحد ووالدي أطفال الإعاقات البدنية في الكفاءة الإنتاجية .
- توجد فروق بين والدي أطفال التخلف العقلي ووالدي أطفال الإعاقات البدنية في الكفاءة الإنتاجية .

العينة :

تكونت عينة الدراسة من ثلاث إعاقات متباينة قوامها (١١٠) أم وأب وقسمت كالتالي أحدهما عينة لوالدي أطفال ذوى تخلف عقلي قوامها (٤٠) أم وأب، والأخرى لوالدي أطفال يعانون من التوحد وقوامها (٤٠) أم وأب ، والأخيرة لوالدي أطفال ذوى إعاقة بدنية قوامها (٣٠) أم وأب . وتتراوح أعمار الآباء والأمهات بمتوسط عمرى قدره (٣٧,٥) سنة، والمرحلة العمرية للأطفال ما بين (٥-١٥) سنة. وقد تم استخدام المنهج الوصفي المقارن للتحقق من صحة الفروض .

الأدوات :

- ١- إستمارة تقييم الكفاءة الإنتاجية للعامل (إعداد/مصطفى فهمى وعطية محمود هنا).
- ٢- مقياس ستانفورد بينية للذكاء "الصورة الرابعة" تعريب لويس كامل مليكة (١٩٩٨).
- ٣- مقياس تقدير التوحد فى الطفولة (C .A.R.S).
- ٤- إستمارة بيانات شخصية (إعداد الباحثة).

نتائج الدراسة : توصلت الدراسة الى التالي :

- عدم وجود فروق دالة احصائياً بين الوالدين في الاعاقات المتباينة في مستوى الكفاءة الانتاجية .

- عدم وجود فروق دالة احصائياً بين أمهات واطباء أطفال التخلف العقلي والتوحد في الكفاءة الإنتاجية.
- عدم وجود فروق دالة إحصائياً بين اباء وأمهات الأطفال المعاقين بديناً في الكفاءة الإنتاجية .
- عدم وجود فروق دالة إحصائياً بين والدي أطفال التوحد ووالدي أطفال التخلف العقلي في الكفاءة الإنتاجية ؟
- عدم وجود فروق دالة إحصائياً بين والدي اطفال التوحد ووالدي أطفال الإعاقات البدنية في الكفاءة الإنتاجية .
- عدم وجود فروق دالة إحصائياً بين والدي أطفال التخلف العقلي ووالدي أطفال الإعاقات البدنية في الكفاءة الإنتاجية .



Faculty of Arts

Psychology Department

Handicap and impact on the Production of parents in different samples

Thesis of introduction to the master's degree in the Arts

(Department of Psychology)

BY

Rasha Gomha Saad Wahdan

Supervision

Prof Dr .Neama Abd el Kareem Ahmed
Psychology

Faculty of Arts

Benha University

Prof Dr .Bakynaz Hasn Hasib Professor of
Assistant Professor of Psychology

Faculty of Arts

Benha University

Summary of study

Aims of study :

- Research on varying disabilities to know the effects of each block on the productive performance of parents .
- Knowledge of relationship between defect type and productivity of parents.
- To identify the difference in efficiency and productivity of the parents according to the difference of Disability (Autism– Mental Retardation– Physical disabilities).

Importance of the study :

To illuminate the effect of different disabilities on the productive performance of parents , as a relatively recent study in psychology . In addition to the difference of productive efficiency of each of the parents differ according to the type of disability.

Hypothesis of the study :

- There are differences between the parents of children with different disabilities in efficiency and productivity .
 - There are differences among mothers and fathers of children with mental retardation and Autism in productive efficiency .
 - There are differences between fathers and mothers of disabled children are physically in the production efficiency .
 - There are differences between the parents of Autistic children , and the children of Mental retardation in efficiency and the productivity .
 - There are differences between the parents of Autistic children , and the children of physical disabilities in productive efficiency .
- There are differences between parents of children of Mental retardation and the parents of children with physical disabilities in productive efficiency .

The sample of the study :

The study sample consisted of three different disabilities of (110) mother and father . the sample was divided as follows one of (40) children with mental retardation is my father's and mother. And the other one is my father's children with autism (40) mother and father ,and the last one is my parent of children with impaired physical strength of (30) mother and father .the reconstruction of the parents with an average age of (37,5) years ,the children age between (5-15)years. The comparative and descriptive approach was used to check the validity .

Study tools :

- An evaluation of productive efficiency of worker .(By: Mostafa Fahmy and Attiya Mahmood Hana).
- A measure of the Stanford – Binet intelligence (picture fourth) .the Localization of Lewis Kamel Malika 1998).
- Childhood autism rating Scale (C.A.R.S).
- The personal profile form (By Researcher).

Study results:

- There are no statistically significant differences between parents of children with different disabilities in efficiency and productivity .

- There are no statistically significant differences between mothers with children of mental retardation and autism in the productive efficiency .
- There are no statistically significant differences between fathers and mothers of of handicapped children's physical productive efficiency .
- There are no statistically significant differences between the parents of autistic children and the children of mental retardation in efficiency productivity .
- there are no statistically significant differences between the parents of autistic children and the children of physical disabilities in efficiency productivity .
- there are no statistically significant differences between the parents of children of mental retardation children and physical disabilities in productive efficiency .